



# EURETS

EUROPEAN EMERGENCY TEMPORARY SHELTER

# European Emergency Temporary Shelter Management Team



This project is co-funded by the European Commission.



This project is implemented by ASBÖ, in close co-operation with ASSR, The Johanniter, The Government of Styria.





## Emergency temporary shelter

An ETS provides emergency temporary shelter, including the essential services, mainly in the initial stages of a disaster.

An ETS is a tent camp equipped for up to 250 persons.

The ETS module is able to depart maximal 12 hours after the acceptance of the offer. Generally the mission will last up to 4 weeks, or a handover process will begin if necessary.

## EURETS Management System

In response to the current EU call for Preparatory Action 2009, Samaritan Austria in cooperation with Samaritan Slovakia, the Government of Styria and The Johanniter/Germany offered the development of a sustainable EURETS for managing the immediate sheltering of up to 240 displaced/affected people in disaster prone countries inside and outside of the European Union for 4 weeks.

### This EURETS Management System will use equipment as follows:

- Locally purchased equipment (support the economy of the affected country)
- Stock equipment for emergencies (from stricken country, EU countries or other donors)
- Tents and equipment purchased all stockpiled from EC member states

## Not- und Behelfsunterkünfte ETS

Ein ETS bietet, hauptsächlich in der Anfangsphase einer Katastrophe, Not- und Behelfsunterkünfte mit allen notwendigen Leistungen an.

Ein ETS ist ein für 250 Personen ausgelegtes Zeltlager.

Wird ein Hilfeangebot angenommen, ist das ETS Modul spätestens 12 Stunden später abreisefähig und bleibt längstens 4 Wochen im Einsatzgebiet, oder ein Übergabeprozess wird eingeleitet.

## EURETS Management System

Der Samariterbund beteiligte sich, in Zusammenarbeit mit dem slowakischen Samariterbund, der steirischen Landesregierung und den deutschen Johannitern, an einer Projektausschreibung der Europäischen Kommission im Rahmen der „Preparatory Action 2009“ und entwickelte EURETS. Diese stellt innerhalb und außerhalb der Europäischen Union die Organisation von Notunterkünften für bis zu 240 Personen (bis zu 4 Wochen lang).

### Das EURETS Management System greift auf folgende Ausstattung zurück:

- Vor Ort gekaufte Ausstattung (unterstützt die Wirtschaft des betroffenen Landes)
- Vorhandene Ausstattung (EU Mitgliedsstaaten oder andere Spender)
- Zelte und Ausrüstung werden von den EU Mitgliedsstaaten gestellt



This project is co-funded by the European Commission.



This project is implemented by ASBÖ, in close co-operation with ASSR (Samaritan Slovakia), The Johanniter/Germany, The Government of Styria.



## EURETS

### Camp Management Team

- 1 Team Leader
- 1 Deputy TL
- 1 Liaison Officer
- 4-12 EURETS Staff
- 1 Medical doctor
- 1-2 Paramedics
- 2 Psychosocial Experts
- 4x4 Vehicles

### Office Container on trailer:

- Satellite Phones
- Radio Communication
- Computer Systems
- Security Gear
- Power supply 6,5 kVA
- First Aid Kit



### Standard Camp Equipment (80 PAX):

- |  |                     |
|--|---------------------|
| 16 Winterized Tents                      | 80 Field Cots       |
| 16 Tent Heater                           | 80 Sleeping Bags    |
| 8 Toilets                                | 80 Food Boxes       |
| 4 Showers                                | 16 Table/Bench sets |
| Lighting, Water Supply, Fencing, Kitchen |                     |

### Standard Camp Equipment (80 PAX):

- |  |                     |
|--|---------------------|
| 16 Winterized Tents                      | 80 Field Cots       |
| 16 Tent Heater                           | 80 Sleeping Bags    |
| 8 Toilets                                | 80 Food Boxes       |
| 4 Showers                                | 16 Table/Bench sets |
| Lighting, Water Supply, Fencing, Kitchen |                     |

### Standard Camp Equipment (80 PAX):

- |  |                     |
|--|---------------------|
| 16 Winterized Tents                      | 80 Field Cots       |
| 16 Tent Heater                           | 80 Sleeping Bags    |
| 8 Toilets                                | 80 Food Boxes       |
| 4 Showers                                | 16 Table/Bench sets |
| Lighting, Water Supply, Fencing, Kitchen |                     |

## Description

This project intends to develop a newly designed EURETS Management System, according to the UNHCR standards for communities of

- ☐ 80 beneficiaries (equals 1 community, including 16 families, approximately 5 persons each),
- ☐ which can be enlarged by additional systemised equipment to accommodate up to 240 beneficiaries (equals 3 communities= Capacity of one EU - ETS Module)
- ☐ Enlargement up to 4 ETS Modules (equals 1.000 beneficiaries)

## Time Frame

The preparation phase last until end of June 2010. Until to the end of December 2011 the EURETS Management System will be stand by. If there is not an deployment until July 2011 a full scale field exercise will be done.

### Important dates:

**February 2010:** Interoperability workshop with ASBO, ASSR, JUH and GovSt

**March 2010:** Table of organisation and equipment of EURETS

**April 2010:** Standard Operating Procedures of EURETS

**May 2010:** Camp management course and EURETS training course

**1. July 2010:** Registration in CECIS

**August 2010:** 1. Progress interim report

**January 2011:** Exercise preparation

**July 2011:** If there is no deployment, the exercise will be conducted

**September 2011:** „The way ahead“

- sustainability
- "Train the Trainer" package
- dissemination

## Beschreibung

Dieses Projekt zielt darauf ab ein neues EU-RETS Management System zu entwickeln, dass gemäß der UNHCR Standards

- ☐ für 80 Begünstigte ( 1 Gemeinschaft umfasst 16 Familien mit je 5 Mitgliedern) ausgelegt ist,
- ☐ mit zusätzlicher Ausrüstung bis zu 240 Begünstigte (3 Gemeinschaften = Kapazität eines EU-ETS Modules) aufnehmen und
- ☐ auf 4 ETS Module (1.000 Begünstigte) aufgestockt werden kann

## Der Zeitrahmen

Bis Ende Juni 2010 ist die Entwicklungsphase abgeschlossen und somit einsatzbereit. Das EURETS Management System hält die Einsatzbereitschaft bis Ende Dezember 2011 aufrecht. Falls bis Juli 2011 kein Einsatz stattfindet, wird eine Großübung durchgeführt.

### Wichtige Termine:

**Februar 2010:** Interoperabilitätstreffen ASBÖ, ASSR, JUH und steirische Landesregierung

**März 2010:** Fertigstellung des Personal- und Ausrüstungsplanes von EURETS

**April 2010:** Fertigstellung der standardisierten Arbeitsabläufe des EURETS

**Mai 2010:** Camp Management und EURETS Kurs

**1. Juli 2010:** Registrierung in CECIS

**August 2010:** 1. Arbeitsfortschrittsbericht

**Jänner 2011:** Vorbereitung der Großübung

**July 2011:** Durchführung der Großübung, falls noch kein Einsatz stattgefunden hat

**September 2011:** weiterführende Zusammenarbeit

- Nachhaltigkeit
- Trainer Ausbildungspaket
- Weitergabe







## Coordinating beneficiary

### Samaritan Austria (ASBO)

was founded in 1927. Since 80 years, Samaritan Austria has been working in the field of Humanitarian Aid, the Rescue and Ambulance Service, Disaster Relief and Civil Protection. Samaritan Austria is one of the major providers of health, rescue and ambulance services, of disaster relief services; care for elderly and handicapped persons.

As an independent Austrian humanitarian NGO, the Samaritan Austria serve people in need regardless of difference and are acting in accordance with the NGO Code of Conduct, the SPHERE project, INSARAG Guidelines, the EU Community Mechanism and UN Regulations. With 918 professionals and around 4.000 volunteers (medical doctors, paramedics and technical experts) they are well organised in Austria.

## Associated beneficiaries

### Samaritan Slovakia (ASSR)

was founded in August 2005. ASSR provides the following services: further training of medical service staff, nurses and laypersons, relief in case of natural disasters and other emergencies in the Slovak Republic and abroad, cooperation with organisations abroad, health prevention including aids prevention, social programs, youth work.

### The Johanniter (JUH)

is a NGO of the German ambulance and medical civil protection system. JUH is active in the field of medical aid and rescue, as well as other different social services. In addition to that, JUH is actively involved in the European Community Civil Protection Mechanism.

JUH will provide trained personnel (paramedics) for the medical care of the EURETS management team.

### The Government of Styria

Department A20 is responsible for all civil protection and crisis management issues for the region of Styria. The psychosocial care team of Styria is part of them. This will be their main contribution to this project.

### The Ministries of Interior of Austria and Slovak Republic

kindly offered their assistance; MOI/AT and MOI/SK will be part of the Steering Committee.

## EURETS contact details:

Samaritan Austria Headquarters  
Operations Department  
Hollergasse 2-6  
A-1150 Vienna/Austria  
T +43 1 89145-314  
F +43 1 89145-232  
www.eurets.eu  
info@eurets.eu

## Projekträger

### Samariterbund Österreich (ASBÖ)

wurde 1927 gegründet. Seit 80 Jahren betätigt sich Samaritan Austria in folgenden Bereichen: Humanitäre Hilfe, Rettungsdienst, Katastrophenhilfe und Zivilschutz. Als ein großer Anbieter im Rettungsdienst zählt neben unserem Leistungsspektrum auch die Betreuung von älteren Menschen und Personen mit besonderen Bedürfnissen.

Als unabhängige österreichische NGO, hilft der Samariterbund Menschen in Not, unabhängig ihrer Herkunft, Rasse und Religion, in Übereinstimmung mit dem Verhaltenskodex für NGO's, dem SPHERE Projekt, den INSARAG Richtlinien, dem EU Gemeinschaftsverfahren und den UN Standards. Mit 918 Bediensteten und mehr als 4.000 Freiwilligen (Ärzte, Sanitäter und Techniker) sind wir im ganzen Bundesgebiet bestens organisiert.

## Projektpartner

### Samariterbund Slowakei (ASSR)

wurde im August 2005 gegründet. ASSR arbeitet mit Organisationen ausserhalb der Slowakei zusammen und bietet folgende Leistungen an: Ausbildung von medizinischem Personal und Krankenpfleger, Katastrophenhilfe innerhalb und ausserhalb der Slowakischen Republik, Gesundheitsvorsorge einschliesslich HIV Vorsorge, Sozialhilfe und Jugendwohlfahrt.

### Johanniter-Unfall-Hilfe e.V.

Die Johanniter-Unfall-Hilfe e.V. ist eine deutsche Nichtregierungsorganisation, tätig im Bereich Rettungsdienst, Erste Hilfe und medizinische Versorgung. Darüber hinaus ist die Johanniter-Unfall-Hilfe e.V. aktiv im Katastrophenschutz eingebunden. Die Johanniter-Unfall-Hilfe e.V. wird ausgebildetes Personal (Rettungsassistenten) für die medizinische Versorgung des EURETS management teams zur Verfügung stellen.

### Steirische Landesregierung

In der Steiermark ist die Abteilung A20 für den Zivilschutz und das Krisenmanagement zuständig. Ein Teil dieser Abteilung ist das steirische Kriseninterventionsteam, welches sich in das Projekt einbringt.

### Die Ministerien für Inneres von Österreich und der Slowakischen Republik

unterstützen das Projekt und sind ein Teil des Lenkungsausschusses.

Arbeiter-Samariter-Bund Österreichs  
Bundesverband

